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مسعود پزشکیان نماینده مردم تبریز گفت: به افراد 
توانمند که می خواهنــد جای آن ها را بگیرند انگ 
می چسبانند که جای آن ها را بگیرند؛ باید فرد را ضد 
نظام و رهبر بدانند تا کنار گذاشته و جای آن بنشینند 
که متأسفانه این کار را به اسم رهبری تمام می کنند.
نماینده تبریز با اشاره به سخنان اخیر رهبر انقلاب در خصوص 
انتخابات و جناح های سیاسی گفت:مقام معظم رهبری حتی در 
سخنرانی آخر گفت، اجازه دهید همه سلایق، جناح ها و گروه ها 
حضور داشته باشند. اکنون کسانی که ادعا دارند باید کاری کنند 

افراد به صحنه بیایند، اما بر خلاف آن رفتار می کنند.
در این باره مسعود پزشکیان نماینده مردم تبریز گفت:روش هایی 
که دولت و هیأت های اجرایی در آستانه انتخابات پیش بردند و 
گاهی اوقات از برخی تریبون ها صحبت هایی نیز شنیده می شود، 
ضد سیاست های مقام معظم رهبری است. ایشان طی یک سال 
اخیر بار ها تاکید داشتند کاری کنید که مردم به پای صندوق رأی 
بیایند. اگر در این موضوع افراد مدیریت می کردند باید از یک 
عده خواهش کــرده تا ثبت نام کنند و مردم به خاطر آن ها به 
پای صندوق بیایند. حال آنچه مهم خواهد بود، حضور مردم پای 
صندوق های رأی است، نه اینکه همدیگر را حذف کنیم. اگر 
قرار باشد یک عده افراد آنجا نشسته و به مردم بگویند آن هایی 

که ما انتخاب کردیم را انتخاب کنید که دیگر کسی نمی ماند!.
درست آن است که مردم لمس کردند و می بینند 

نه آنچه می شنوند!

، وی افزود: مقام معظم رهبری حتی در سخنرانی آخر گفت، 
اجازه دهید همه سلایق، جناح ها و گروه ها حضور داشته باشند. 
اکنون کسانی که ادعا دارند باید کاری کنند افراد به صحنه بیایند، 
اما برخلاف آن رفتار می کنند و کارهایی، چون روند نمایندگی ها، 
جو بازار، گرانی ها و تورم را انجام می دهند. در تئوری می گویند ما 
مشکلی نداریم، همه چیز ارزان است و تورم را کنترل کردیم و از 
سوی دیگر با افزایش ۱۰۰ درصدی روبرو می شویم! درست آن 
است که مردم لمس کردند و می بینند نه آنچه می شنوند! و این 

مردم را عصبانی تر می کنند.

می گویند هر چه ما می گوییم درست است و این 
امکان ندارد، زیرا مردم را از صندوق ها دور می کند

پزشکیان در پاسخ به این سوال که »بعد از صحبت های مقام 
معظم رهبری اکثر رسانه ها تیتر زدند مگر پزشکیان چه ایرادی 
داشــت؟ آیت این نقل قول صحت دارد؟« گفت: نمیدانم. در 
این باره ســوال کردم، به شورای نگهبان نیز گفتم، اگر ایرادی 
وجود دارد به مردم اعلام کنید. اگر قرار است مردم را پای صحنه 
بکشیم طبق همان حرفی که مقام معظم رهبری زدند باید کاری 
کنیم که سلایق مختلف حضور پیدا کنند. یعنی اگر حرف من 

را قبول ندارند، لابد طرف دیگر ماجرا درست می گوید، اما این ها 
می گویند هر چه ما می گوییم درست است. این روش ها درست 

نیست، زیرا مردم را از صندوق ها دور می کند.
ما کــه در صحنه بودیم، اما باید کاری کنند که اشــخاص 
دیگر نیز به صحنه بیایند، زیرا یک عــده ما را قبول ندارند و 
طــرف مقابل را قبول دارند.نماینده مردم تبریز گفت: اگر ما را 
هم تائید کنند به آن چیزی که مقام معظم رهبری فرمودند، 
نمی رسند. ما که از قبل هم در صحنه بودیم، اما باید کاری کنند 
که اشخاص دیگر نیز به صحنه بیایند. زیرا یک عده ما را قبول 
ندارند و طرف مقابل را قبول دارند. ما هر چقدر بتوانیم سلایق 
مختلف را در کاندیداتوری شرکت دهیم تا طرفداران آن ها به 
پای صندوق رای بیایند همان قدر به در اجرای سیاست های 
رهبری درست عمل کرده ایم. اما هر چقدر افراد را حذف کنیم 
تا مثل ما فکر کنند مشــخص است ضد سیاست ها کار کرده 
و تنها به اسم رهبری عمل می کنیم. نتیجه این کار ها که به 
اسم دفاع از رهبری کار می کنند این است که وقتی عده ای به 
خیابان می آیند، به جای آنکه به مدیر بی عرضه بد و بیراه بگویند 
رهبری را نشانه می گیرند؛ برای اینکه نمی گوید مدیر این کار 
را کرده، بلکه می گویند رهبری انجام داده است! این بخش ها 
بی عرضگی خود را به حاشیه می رانند و رهبری را متهم جلوه 

می دهند و ضد صحبت های رهبری کار را پیش می برد.
مشکل مدیریت است

به گزارش جماران پزشــکیان گفت: یکدست سازی خلاف 

آن سیاست است. وقتی شما رقیبی در مقابل نداری، هر چقدر 
بی عرضه باشی باز هم بهترین هستی، زیرا رقیبی وجود ندارد. 
وقتی کسی نیست من را با خودم مقایسه کنند؛ در نتیجه اگر 
خوابم ببرد می گویند عبادت اســت! باید اجازه دهیم افراد در 
قبال مسائل مختلف عمل کنند و آنکه تأثیرگذار، کم هزینه تر و 
صادق تر است انتخاب شود. در غیر این صورت وضعیت کنونی 
پیش می آید که قیمت گوشت، مرغ و ... را گران می کنند که 
باعث می شود حتی کارمندان معمولی نیز نمی توانند به راحتی 
زندگی کنند.وی با بیان اینکه اگر از من بپرسند می گویم مشکل 
مدیریت است، گفت:، اما مشکل اینگونه نیست که مرا برداشته 
و فردی بی تجربه تر سرکار بگذارند. من را کنار بگذارند، اما باید 
فردی باتجربه، پخته جایگزین شود؛ در غیر این صورت به مردم 
و خون شــهدا و مملکت خیانت می کنند. امانت را به اهلش 

می دهند؛ چرا فردی که تجربه ندارد را سرکار گذاشتید؟!
ما به رجال خود احترام نمی گذاریم

عضو کمیسیون بهداشــت مجلس در پایان افزود: وقتی در 
گروهی محدود فکر کنید شما نمی توانید همه را پیدا کنید. چطور 
بحرین، امارات، قطر مملکت خود را ساخته و ما با ۸۵ میلیون 
نفر جمعیت چهار نفر را پیدا نمی کنیم؟! ما به رجال خود احترام 
نمی گذاریم. به افراد توانمند که می خواهند جای آن ها را بگیرند 
انگ می چسبانند که جای آن ها را بگیرند؛ باید فرد را ضد نظام 
و رهبر بدانند تا کنار گذاشته و جای آن بنشینند که متأسفانه این 

کار را به اسم رهبری تمام می کنند.

پزشکیان: آنچه مردم می بینند درست است، نه آنچه »می شنوند«  تخصیص ارز برای واردات خودرو قانون است
رئیس مجلس گفت: این نکته را شفاف بگویم که تخصیص ارز برای واردات 
خودرو بر اساس لایحه دولت و تصویب مجلس و همچنین تصویب مجمع 
تشخیص مصلحت نظام، تبدیل به قانون شده است لذا قطعاً جلسه دیگری 
در صحن برای این موضوع تکرار نمی کنیم مگر اینکه به صورت جدی از مسیر 

قانونی واگذاری ارز به واردات خودرو را پیگیری کنیم.
 محمدباقر قالیباف  در نشست دیروز مجلس پس از بررسی سوال جلال رشیدی کوچی از 
وزیر صمت در خصوص واردات خودرو خطاب به وزیر صمت گفت: دوستانمان در بانک مرکزی 
می فرمایند که سهم ارز مربوط به واردات خودرو را در اختیار صنایع قرار دادیم که اولویت بندی با 
جنابعالی است.وی با اشاره به صحبت های نماینده مرودشت در خصوص مهلت سه ماه به وزارت 
صمت برای پیگیری موضوع واردات خودرو خطاب به وزیر صمت افزود: ان شاء الله تا عید این 
موضوع را پیگیری کنید تا حل و فصل شود. به گزارش ایلنا،رئیس مجلس ادامه داد: این نکته 
را شفاف بگویم که تخصیص ارز برای واردات خودرو بر اساس لایحه دولت و تصویب مجلس 
و همچنین تصویب مجمع تشخیص مصلحت نظام، تبدیل به قانون شده است لذا قطعاً جلسه 
دیگری در صحن برای این موضوع تکرار نمی کنیم مگر اینکه به صورت جدی از مسیر قانونی 

واگذاری ارز به واردات خودرو را پیگیری کنیم.

محمد وحیدی، نماینده بجنورد در مجلس:
 افزایش کیفیت اینترنت در قبال افزایش قیمت 

شبیه یک شوخی است
محمد وحیدی، نماینده بجنورد در مجلس گفت: وقتی حجم مصرف اینترنت 
بالاتر برود، سود اپراتور ها هم افزایش پیدا می کند، چرا بعضی ها، از سود خود 
در این شرایط نمی گذرند؟ به همین جهت باید کمک کرد تا حجم استفاده 
مردم از اینترنت افزایش پیدا کند؛ بنابراین این نگاه یک نگاه غیرمنطقی است 

که در این شرایط بخواهند به مردم فشار وارد شود.
پس از گرانی های پی در پی در چند ماه اخیر، حال نوبت به افزایش تعرفه اینترنت رسیده است. 
خدماتی که بیش از دو دهه وارد زندگی اکثر مردم شــده است و کمتر کسی است که در کنار 
زندگی روزمره خود، از این امکان بهره نبرد.در حالی تعرفه اینترنت به گفته مقامات دولت ۳۴ 
درصد افزایش یافته است که این افزایش تعرفه در برخی بسته های بلندمدت تا ۱۵۰ درصد هم 
رسیده است و مشخص نیست در زمانه ای که حقوق کارگران و کارمندان بین ۱۸ تا ۲۵ درصد 
افزایش می یابد چگونه نرخ تعرفه اینترنت که به مانند نان شب برای مردم شده است، اینچنین 
افسار گسیخته می تازد و کسی هم پاسخگو نیست.در عین حال دولت برای توجیه این گرانی 
اعلام کرده است که اپراتور های ارتباطی با حضور در سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی 
برخی از شروط این سازمان از جمله افزایش ۳۰ درصدی سرعت اینترنت را پذیرفته اند، اما کیست 
که نداند این وعده ها را هیچگاه سرانجامی نبوده است.در همین خصوص، محمد وحیدی، نماینده 
بجنورد در مجلس گفت: پیامی که درباره افزایش تعرفه اینترنت داده شده که با توجه به افزایش 
کیفیت، این اتفاق افتاده، بیشتر شبیه یک شوخی است، چون کاربر باید درباره میزان کیفیت 
بگوید نه کسی که مدعی اســت، چراکه بالاخره مدعی یک حرفی می زند، اما در واقع همه 
کاربران ناراضی هستند.به نقل از رویداد۲۴، وی با بیان اینکه فضای اینترنت دو بعُد دارد، افزود: 
فضای اینترنت، یک فضای اجتماعی و یک فضای کسب و کار دارد؛ وقتی افزایش قیمت را 
بدون افزایش کیفیت در فضای کسب و کار و اجتماعی ایجاد می کنند، یعنی میزان حضور افراد را 
محدود می کنید؛ وقتی میزان حضور افراد در فضای اینترنت محدود شد، عملا ظرفیت مشارکت 

مردم در فضای اجتماعی کاهش پیدا می کند.
برخی عملا می خواهند نارضایتی در کشور شکل گیرد

این عضو کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوری مجلس تصریح کرد: این ظرفیت مشارکت 
مردم در فضای اجتماعی اینترنت می تواند ظرفیت مشارکت اجتماعی در دفاع از نظام، انتخابات 
و فعالیت های اجتماعی باشد که علاوه بر آسیب فعالیت های اجتماعی در فضای کسب و کار، 
این موارد نیز آسیب می بینند.وحیدی اظهار کرد: بنده نمی دانم چرا این افراد در این شرایط کشور، 
دست به یک کار هایی می زنند که عملا می خواهند نارضایتی شکل بگیرد. نکته دیگر اینکه 
بخش عمده ای از این پیام رسان ها با وی پی ان، باز می شوند و وقتی قیمت اینترنت افزایش پیدا 

می کند، عملا قیمت وی پی هم ان هم افزایش می یابد.
مجلس مخالف افزایش قیمت اینترنت است

وی افزود: با مطالبی که ذکر شد، مجدد کسانی بهره مند می شوند که مافیای فضای وی پی 
ان هستند و این موضوع با نگاه مجلس مخالفت دارد و ما هم به شدت مخالف هستیم که این 
افزایش قیمت ایجاد شود. اگر هم قرار است تغییر قیمتی ایجاد شود، باید مصوبه مجلس را داشته 
باشد. مجلس در قانون برنامه هفتم و قانون بودجه به شدت با افزایش قیمت ها توسط دولت یا 
وزارت ارتباطات یا سایر وزارتخانه ها مخالفت کرده است.نماینده بجنورد گفت: نمایندگان در 
تذکراتی که دادند مخالفت خود با این امر را نشان دادند؛ بنابراین یا وزارت ارتباطات این افزایش 
قیمت را اصلاح می کند یا حتما با برخورد مجلس روبرو خواهد شد، حال در قانون بودجه ۱۴۰۳ 
یا در فرایندی که احتمال دارد منجر به سوال از وزیر هم شود. به هر روی ما پیگیر این مسئله 
هستیم، چراکه منطقی پشت آن نیست و نمی دانم شخص وزیر ارتباطات اگر بخواهد این قضیه 

را حمایت کند با چه منطقی وارد این جریان شده است.
وحیدی تصریح کرد: اگر اصل جریان ارتباطات می خواهد توسعه پیدا کند، توسعه بستر های 
اینترنتی لازم است که مهم ترین آن، فیبر نوری در کشور است، بنابراین باید فرصتی ایجاد کنیم 
تا فیبر نوری در فضای خانگی تقویت شود و مردم بتوانند در فضای کسب و کار بیشتر از این 
ظرفیت استفاده کنند.وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه برخی ها معتقد هستند به دلیل توسعه 
زیرساخت ها و تامین منابع مالی اقدام به این افزایش قیمت شده است، گفت: چرا بعضی ها، از سود 
خود در این شرایط نمی گذرند؟ وقتی حجم مصرف بالاتر برود، سود اپراتور ها افزایش پیدا می کند، 
به همین جهت باید کمک کرد تا حجم استفاده مردم از اینترنت افزایش پیدا کند؛ بنابراین این نگاه 
یک نگاه غیرمنطقی است که در این شرایط بخواهند به مردم فشار وارد شود.این عضو کمیسیون 
آموزش مجلس خاطرنشان کرد: مجلس پیگیر این موضوع است و حمایت می کند تا این اتفاق 
رقم نخورد. البته رویکرد مجلس در تغییر نگاه دولت هم، حتما مهم است، ولی نگاه مجلس اگر 
در رد کلیات بودجه هم اتفاق افتاد، به دلیل تورم زایی بودن و عدم توجه به برخی شاخص هایی 

است که نگاه اجتماعی مردم، آن را دنبال می کنند.

این کارگران نباید حداقل دستمزد بگیرند!
رییس کانون عالی انجمن های صنفی کارگری کشور با اشاره به اینکه برای 
حقوق کارگران رسمی در شورای عالی کار چانه زنی می کنیم گفت: این در حالی 
است که چند میلیون کارگر غیررسمی و بدون قرارداد و بیمه در کشور داریم و 

اساساً  مشمول حداقل حقوق و دستمزد نمی شوند.
سمیه گلپور, رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کشور با اشاره به اینکه دستمزد باید مطابق 
نرخ تورم افزایش یابد گفت: در سال ۱۴۰۱ با افزایش ۵۷درصدی حداقل مزد، حقوق کارگرانی که 
حداقل دریافتی را داشتند بین یک تا ۱.۵ میلیون تومان افزایش یافت، چراکه به دلیل ناکارآمدی در 
حوزه نظارت و بازرسی های وزارت کار، بسیاری از کارخانه ها و کارگاه ها قوانینی همچون طبقه بندی 
مشــاغل را رعایت نمی کنند و کارگران زیادی در حوزه هایی همچون خطوط تولیدی که رسانه 
ملی هم محصولاتشان را تبلیغ می کند، حتی با افزایش ۱۰۰درصدی حداقل حقوق هم نمی توانند 
هزینه های زندگیشان را تأمین کنند.گلپور بیان کرد: امروز حتی کارگران کارگاه هایی که طبقه بندی 
مشــاغل را پذیرفته اند هم با توجه به اینکه تورم به بالای ۴۰درصد و در برخی شهرها ۵۰درصد 
رسیده، با مشکلات بزرگ معیشتی دست و پنجه نرم می کنند. ما امروز برای حقوق کارگران رسمی 
با قرارداد و کارگاه مشخص چانه زنی و بر شعار رعایت سه جانبه گرایی تأکید می کنیم حال آنکه 
جمعیتی چند میلیونی به عنوان کارگر غیررسمی و بدون قرارداد و بیمه داریم که اساساً مشمول 
حداقل حقوق و دستمزد نمی شوند، چرا که زیر چتر قانون کار نیستند و حداقل های سال گذشته 
را هم ندارند چه رسد به اینکه افزایش حداقل مزد در قبال آن ها رعایت شود.رئیس کانون عالی 
انجمن های صنفی کارگری کشور افزود: زمان زیادی نداریم جلسات شورای عالی کار باید با جدیت 
بیشتری تشکیل شود و ماده ۴۱قانون کار با معیشت مردم، ارتباط مستقیم دارد.گلپور تأکید کرد: بر 
این اساس حقوق کارگر باید متناسب با تورم تعدیل شود. وقتی تورم در طول سال، ثابت نیست، 
چرا باید تعدیل حقوق کارگران تنها یک بار صورت گیرد؟ برخی کارگران در فصل سرما امکان 
اشتغال ندارند و اگر حداقل ها را هم نداشته باشند درگیر مشکلات شدید معیشتی می شوند.به گزارش 
اقتصاد آنلاین، وی با انتقاد از برخی موضع گیری های دولتی در قبال مزدبگیران  افزود: نمایندگان 
اقتصادی دولت از جمله رئیس سازمان برنامه و بودجه، افزایش حقوق را نوعی گشاده دستی می دانند. 
گشاده دستی، کار کسی است که می خواهد از اموال خودش به دیگری اعانه بدهد و کارگری که 
زحمت می کشد و روزی حلال برای خانواده می برد، اعانه نمی خواهد.گلپور با تأکید بر اینکه به لایحه 
بودجه ۱۴۰۳ معترضیم، ادامه می دهد: این لایحه در حوزه حقوق و دستمزد ناترازی جدی دارد و 
افزایش ۱۸تا ۲۰درصدی حقوق همین حالا هم حتی کمتر از نصف نرخ تورم است.رئیس کانون 
عالی انجمن های صنفی کارگری کشور اظهار داشت: رهبری معظم وظیفه مهار تورم را بر عهده 
مسئولان و سیاست گذاران اقتصادی گذاشته اند و نباید امروز کارگران، چوب عدم کنترل تورم را 
بخورند بلکه باید حداقل های معیشتی و قدرت خرید تولیدات داخلی را داشته باشند تا افزایش تولید را 
رقم بزنند در غیر این صورت با کاهش قدرت خرید،  چرخ دنده های تولید هم کند می شود.وی گفت: 
اصل حفظ قدرت خرید مزدبگیران که در سیاست های کلان تأمین اجتماعی و برنامه هفتم توسعه 
بر آن تأکید شد، در لایحه برنامه هفتم توسعه و بودجه سال آینده رعایت نشده است و از سوی دیگر 
نظارتی هم بر قیمت کالاهای اساسی نیست و شاهد افزایش روزانه قیمت ها هستیم به طوری که 
دیگر حقوق کارگران در قانون کار ازجمله حوزه های آموزش، بهداشت و درمان و مسکن به حاشیه 

رفته و دغدغه کارگران تنها این است که خود و خانواده شان سوءتغذیه نگیرند!
گلپور بیان کرد: از نظر کارگران، شورای عالی کار زمانی می تواند منطبق با نرخ تورم برای حداقل 
مزد، قدم بردارد که در سازمان برنامه و بودجه، کرسی داشته باشد تا پیش از تصویب بودجه سالانه، 

مسائل کارگری مبتنی بر اصل سه جانبه گرایی مطرح و بودجه بر همین اساس بسته شود.

اخبار کوتاه 

تقریبا نیمی از متقاضیانی که در ۹ ماه ابتدایی امسال برای دریافت وام ازدواج اقدام کردند، 
در صف انتظار قرار دارند.

 مبلغ وام ازدواج ۱۴۰۳ احتمالا به حداقل نفری ۳۰۰ میلیون تومان می رسد. اگر عروس و داماد شرایط سنی 
خاصی داشته باشند، مبلغ وام ازدواج به ۳۵۰ میلیون تومان افزایش پیدا می کند، اما متقاضیانی که چشمشان 
به این تسهیلات است باید در بهترین حالت تا بهار سال آینده و ابلاغ دستور العمل نهایی به بانک ها، دندان 

روی جگر بگذارند.
به گزارش فرارو؛ وام ازدواج معمولا به همه متقاضیان تعلق نمی گیرد. مثلا در سال ۱۴۰۰ حدود ۸۸ درصد از 
کل متقاضیان موفق به دریافت وام ازدواج شدند و در ۹ ماه ابتدایی امسال تقریبا نیمی از متقاضیانی که برای 
دریافت وام ازدواج اقدام کردند، در صف انتظار قرار دارند. اقساط وام ازدواج و ماه های استثنایی یکی دیگر از 
حقایقی است که کمتر مورد توجه قرار می گیرد و طبق فرمولی که وجود دارد، می تواند در همان ماه اول برای 

عروس و داماد ۲۸ میلیون تومان هزینه تراشی کند.
ابلاغ دستور العمل وام ازدواج ۱۴۰۳؛ بهار سال آینده

مبلغ وام ازدواج ۱۴۰۳ طبق روال سال های گذشته افزایش پیدا می کند و سال آینده احتمالا حداقل ۳۰۰ 
میلیون تومان دست عروس و داماد را می گیرد، اما متقاضیانی که دنبال این تسهیلات هستند باید دست کم 
تا بهار سال آینده منتظر بمانند.مبلغ وام ازدواج و اخبار و حواشی آن معمولا این موقع سال مورد توجه رسانه ها 
و متقاضیان قرار می گیرد، اما چندوچون آن به شکل دقیق در اسفندماه مشخص می شود و ابلاغ دستورالعمل 

نهایی به بهار سال بعد موکول خواهد شد.
مبلغ وام ازدواج در سال جاری به عنوان مثال درحالی از ۱۸۰ به ۳۰۰ میلیون تومان ارتقا پیدا کرد که میزان 
دقیق آن در جلسه علنی روز ۱۵ اسفند ۱۴۰۲ مجلس شورای اسلامی به تصویب رسید و نهایتا دستورالعمل 
نهایی روز هفتم فروردین توســط بانک مرکزی به بانک ها ابلاغ شد. با این اوصاف متقاضی که تا قبل از 
نهایی شدن ماجرای وام ازدواج ۱۴۰۳ به شعب بانک ها می رود و موفق به دریافت تسهیلات می شود، مشمول 

وام ازدواج ۱۴۰۲ خواهد بود و مثلا به جای تسهیلات ۳۰۰ میلیونی، ۱۸۰ میلیون دریافت می کند.
وام ازدواج به همه متقاضیان تعلق نمی گیرد

وام ازدواج معمولا به همه متقاضیان تعلق نمی گیرد. بااینکه آمار دقیقی از کل متقاضیان سالانه وام ازدواج 
وجود ندارد، اما داده های بانک مرکزی از آمار دریافت کنندگان تسهیلات قرض الحسنه نشان می دهد تعداد 
کسانی که در سال ۱۴۰۱ موفق به اخذ وام ازدواج شدند، حدود ۳۰ هزار نفر نسبت به سال ۱۴۰۰ تقلیل پیدا 

کرده است. وام ازدواج طبق گزارش های بانک مرکزی در سال ۱۴۰۱ به دست ۸۹۶ هزار و ۵۲ نفر رسیده 
درحالی که بانک ها سال ۱۴۰۰ قادر به پرداخت این تسهیلات به ۹۲۴ هزار و ۱۴۴ نفر شدند.وام ازدواج در سال 
۱۴۰۰ شامل ۸۸ درصد از مجموع متقاضیان شده است و آن سال حدود ۱۲۰ هزار نفر در دریافت وام ازدواج 
ناکام ماندند. در هشت ماه ابتدایی پارسال از بین تقریبا ۹۷۰ هزار نفری که دنبال وام ازدواج بودند، حدود ۴۹۰ 
هزار نفر موفق به دریافت تسهیلات شدند و همه این حرف ها مشخص می کنند، متقاضیان وام قرض الحسنه 

ازدواج برای مدتی که واقعا مشخص نیست، در صف انتظار قرار می گیرند.
۴۶ درصد متقاضیان وام ازدواج در صف انتظار

وام ازدواج در ســال جاری براساس آمار های رسمی به ۶۱۸ هزار و ۷۷۹ نفر تعلق گرفته، اما بیش از ۲۸۰ 
هزار نفر به شــکل همزمان در صف دریافت وام ازدواج ۱۴۰۲ حضور دارند.وام ازدواج در سال جاری طبق 
گزارشی که از عملکرد ۹ ماهه بانک های مختلف منتشر شده، تا الان فقط به دست ۳۳۸ هزار و ۲۳۸ نفر 
رسیده که معادل ۵۴ درصد از کل متقاضیان برآورد می شود. به این ترتیب هنوز حدود ۴۶ درصد از متقاضیان 
وام ازدواج ۱۴۰۲ در صف انتظار قرار دارند.وام ازدواج ۱۴۰۲ به عنوان مثال توسط بانک ملت در ۹ ماهی که 
پشت سر گذاشتیم دقیقا به ۱۱۶ هزار و ۷۸۸ نفر رسیده، اما ۳۹ هزار و ۹۴۳ نفر هم به صف انتظار وام ازدواج 
در بانک ملت اضافه شده اند. بانک ملی که از نظر حجم پرداخت تسهیلات شرایطی شبیه بانک ملت داشته 
و نسبت به سایر بانک ها حجم بیشتری را تحت عنوان تسهیلات قرض الحسنه واریز کرده، موفق به پرداخت 
تســهیلات به حدود ۱۱۲ هزار نفر شده است. با این وجود نزدیک ۳۵ هزار و ۵۰۰ نفر در صف دریافت وام 

ازدواج این بانک حضور دارند.
اقساط ۲.۷ میلیونی وام ازدواج ۳۰۰ میلیونی

مبلغ وام ازدواج ۱۴۰۳ با تصویب کمیسیون اجتماعی مجلس قرار است از نفری ۱۸۰ به ۳۰۰ میلیون تومان 
افزایش پیدا کند و طبیعتا رقم اقساط آن نسبت به امسال بالاتر می رود. درصورت تصویب و نهایی شدن وام 
۳۰۰ میلیونی ازدواج آنوقت اقساط آن از ماهی یک میلیون و ۶۳۶ هزار تومان در سال جاری به دو میلیون 
و ۷۲۷ هزار تومان در سال آینده افزایش پیدا می کند.اقساط وام ازدواج برای عروس و دامادی که به شکل 
همزمان تسهیلات ۳۰۰ میلیونی را گرفتند، دوبرابر می شود و اگر متقاضی بتواند به لطف شرایط سنی به جای 
تسهیلات ۳۰۰ میلیونی، وام ۳۵۰ میلیونی دریافت کند، آنوقت رقم اقساط این تسهیلات به ماهی سه میلیون 
و ۱۸۱ هزار تومان می رسد.اقساط وام ازدواج از طرف دیگر برای عروس و دامادی که به شکل همزمان واجد 
دریافت وام ۳۵۰ میلیونی هستند، به ماهی شش میلیون و ۳۶۲ هزار تومان تبدیل می شود.اقساط وام ازدواج 

البته شامل ماه های استثنایی هم می شود. یعنی محاسبه اقساط وام ازدواج به شکلی است که متقاضی باید 
ماه های ابتدایی هر سال رقم کلان تری به عنوان اقساط به بابک برگرداند که در بخش بعدی آن را به شکل 

مفصل تری بررسی می کنیم.
اقساط وام ازدواج و ماه های استثنایی

اقساط وام ازدواج ۳۰۰ میلیونی درحالی ماهی دو میلیون و ۷۲۷ هزار تومان خواهد بود که دریافت کننده این 
تسهیلات باید در همان ماه اول ۱۲ میلیون تومان به عنوان اقساط ماه استثنایی به بانک برگرداند.

اقساط وام ازدواج ۳۰۰ میلیونی البته در ماه های استثنایی بعدی کاهش پیدا می کند و به عنوان مثال این عدد 
در ماه سیزدهم – ماه اول از سال دوم- به ۱۰ میلیون و ۸۰۰ هزار تومان می رسد. در ماه بیست وپنجم –ماه 
اول از سال سوم- این عدد ۹ میلیون و ۶۰۰ هزار تومان و در ماه سی وهفتم به هشت میلیون و ۴۰۰ هزار 
تومان تبدیل می شود.اقساط وام ازدواج برای متقاضی که امکان استفاده از تسهیلات ۳۵۰ میلیونی را دارد، در 
ماه اول ۱۴ میلیون تومان، در ماه سیزدهم ۱۲ میلیون و ۶۰۰ هزار تومان و در ماه بیست وپنجم ۱۱ میلیون و 
۲۰۰ هزار تومان محاسبه می شود.اقساط وام ازدواج با این اوصاف برای عروس و دامادی که باهم می توانند 
از تسهیلات ۳۵۰ میلیونی استفاده کنند، در ماه اول شامل دو قسط ۱۴ میلیونی می شود و در مجموع به عدد 

شگفت انگیر ۲۸ میلیون تومان می رسد.
شرایط دریافت وام ازدواج ۱۴۰۳

وام ازدواج ۱۴۰۳ با لحاظ یکسری شرایط به متقاضیان تعلق می گیرد. نکته مهم این است که تاریخ عقدنامه 
متقاضی وام ازدواج باید از سال ۹۹ به اینطرف باشد. یعنی اگر قبل از سال ۹۹ به خانه بخت رفتید، مشمول 

دریافت وام ازدواج ۱۴۰۳ نمی شوید.
وام ازدواج به هر متقاضی فقط یکبار تعلق می گیرد. با این اوصاف اگر امسال یا در سال های قبلی موفق به 
دریافت وام ازدواج شدید، سال آینده امکان دریافت مجدد تسهیلات را نخواهید داشت. متقاضی دریافت وام در 
مرحله اول نیازی به مراجعه به شعب بانکی ندارد و ابتدا باید مراحل ثبت نام را به شکل غیرحضوری )اینترنتی( 
پشت سر بگذارد و بعد از دریافت کد رهگیری راهی بانک شود. ارائه اصل سند ازدواج، اصل شناسنامه و کارت 
ملی عروس و داماد و اصل شناسنامه و کارت ملی دو ضامن جزو مدارک لازم برای دریافت وام ازدواج است.

وام ازدواج یکجور تسهیلات قرض الحسنه است. یعنی سودی ندارد و فقط بحث کارمزد چهار درصدی مطرح 
اســت. از طرف دیگر مدت بازپرداخت اقساط وام ازدواج ۱۲۰ ماه یا به عبارتی ۱۰ سال خواهد بود و موعد 

بازپرداخت اولین قسط، یک ماه بعد از پرداخت تسهیلات خواهد بود.

وامازدواجبههمهمتقاضیانتعلقنمیگیرد!
۴۶درصدمتقاضیانوامازدواجدرصفانتظار

دولت در حال مدعی کاهش نرخ تورم و بهبود وضعیت 
اقتصادی است که یکی از بی سابقه ترین تورم ها در 
حوزه مواد غذایی طی دو ســال اخیر در ایران تجربه 

شده است.
دولتی که قرار بود سفره مردم را به تحریم گره نزند و اقتصاد کشور 
را بر پایه توان داخلی اداره کند، این روزها بیش از هر زمان دیگر در 
مهار تورم خصوصا در سبد مصرفی خانوار ایرانی ناکام مانده است 
.مانور بر ثابت ماندن قیمت دلار در هشت ماه در حالی اتفاق می افتد 
که در همین دوره زمانی تورم ریالی همچنان بالاتر از چهل درصد 
باقی مانده و بیم آن می رود که با هر تغییری، نرخ تورم روند افزایشی 

دوباره را نیز تجربه کند .
اقتصاد ایران این روزها با فشار تورم معیشتی و ماد غذایی روبروست 
و همین امر سبب شده سهم مواد مغذی مانند لبنیات و پروتئین در 
سبد مصرفی خانوارها دستخوش کاهش شود به طوری که برخی 
فعالان صمفی معتقدند میزان فروش گوشت و لبنیات و مرغ و ... با 

کاهشی در محدوده سی درصدی روبرو شده است .
در عین حال مصرف تخم مرغ، به عنوان ارزان ترین ماده پروتئینی 
در کشور افزایش یافته است. قیمت هر تخم مرغ در بازار حالا به 

محدوده پنج هزار تومان رسیده است.
کاهش مصرف گوشت و مرغ چقدر؟

افشین صدر دادرس، مدیرعامل اتحادیه مرکزی دام سبک کشور 
درباره وضعیت تولید و میزان نیاز بازار گوشــت گفته است: تا سه 

سال قبل حدود یک میلیون تن مصرف گوشت قرمز کشور اعم 
از گوسفندی و گوســاله بود؛ سال هایی که هر فرد ۱۲ کیلو گرم 
مصرف سرانه داشته است. از این عدد ۸۰۰ تا ۹۰۰ هزار تن در داخل 
تولید و تأمین می شد و ۱۳۰ تا ۱۴۰ هزار تن هم گوشت صنعتی 
برای مصارف محصولات غذایی مانند سوسیس، کالباس و… وارد 
می شد.وی افزود: در حال حاضر که عنوان می شود سرانه مصرف 
کاهش پیدا کرده و به حدود ۶ تا ۷ کیلو گرم به ازای هر نفر در سال 
رسیده با براورد جمعیتی ۸۵ میلیون نفر نیاز کشور حدود ۵۱۰ هزار 
تن خواهد بود.به گفته وی مصرف گوشــت در ایران نصف شده 
است. این وضعیت در مورد مرغ نیز وجود دارد. برخی فعالان صنفی 
میزان کاهش مصرف مرغ را تا سی درصد عنوان کرده اند اما حسین 
فاطمی، عضو کمیسیون کشــاورزی اتاق تعاون ایران به روزنامه 
دولتی ایران گفته است: طبق آمارها سرانه مصرف گوشت مرغ به 
۳۱ کیلوگرم رسیده است این بدان معناست که بخش عمده گوشت 
مرغ به جای مصرف خانوار به مصرف صنوف از جمله رستوران ها و 
فست فودها می رسد و تقریباً یک سری دهک ها مصرف مرغ شان 

کاهش یافته است.
به گفته وی، پیش از این ســرانه مصرف گوشت مرغ برای هر 
ایرانی ۳۳ کیلوگرم بوده اســت. وی اظهارداشــت: درحال حاضر 
صنعت طیور کشور نیازمند یک برنامه مدون است تا مشکلات این 
صنعت حل شــود درحالی که اکنون هیچ برنامه مدونی نداریم و 
تصمیم گیری های این صنعت لحظه ای است.تقی زاده، نائب رئیس 

انجمن صنف برنج فروشــان مازندران نیز با گلایه از عدم فروش 
برنج های داخلی گفته است: به نظر می رسد، شرایط اقتصادی مردم 
یکی از دلایل تشدیدکننده رکود در بازار برنج باشد. سرانه مصرف 
برنج خانوارها کاهش قابل توجهی کرده و شــاید بتوان گفت که 

میزان مصرف نصف شده است.
ســید محمدرضا بنی طبا، سخنگوی انجمن صنایع لبنی ایران، 
ســرانه مصرف لبنیات در کشــور در خوش بینانه ترین حالت ۷۰ 
کیلوگرم است.این در حالی استکه مصرف سرانه لبنیات در سال 
۱۳۹۷ در محدوده صد کیلوگرم بود.این وضعیت در خصوص سایر 
اقلام غذایی نیز وجود دارد . حتی بســیاری از رستوران داران نیز از 
کاهش شدید فروش اقلام خود سخن می گویند و رکود حاکم بر 

این بازار نشانه ای آشکار از کاهش شدید قدرت خرید مردم است .
 نکته اینکه در حالی خبرها حکایت از افزایش سی درصدی تعرفه 
اینترنت در چهار سال اخیر دارد که بررسی قیمت ها نشان می دهد 
یک بسته اینترنت ۷۲ گیگ در همین دو سال بیش از ۲۰۵ درصد 
افزایش داشته است. قیمت اعلامی برای بسته ۷۲ گیگ کنونی 
برای بسته چهار ماهه است اما دو سال قبل برای بسته یک ساله 

۷۲گیگی این قیمت اعلام شده بود.
در عین حال باید توجه داشت افزایش ۱۵۰ درصدی قیمت مسکن 
و ۱۳۲ درصدی قیمت ارزان ترین خودرو تشکیل خانوار در ایران را 
نیز برای خانه اولی ها و خودرو اولی ها با دشواری های فراوان روبرو 

کرده است.

افزایش بی سابقه قیمت غذا

مصرف مواد غذایی با کاهش عجیب روبرو شد
نماینده مردم مرودشت در مجلس با بیان اینکه نحوه تعرفه گذاری دولت باعث می شود تویوتای 
۷۰۰ میلیونی با قیمت ۴ میلیارد تومانی در بازار آزاد تبدیل به خودروی لوکس شود، گفت: کاهش 

تعرفه ها از سوی دولت باعث واردات خودرو با قیمت مناسب و اصلاح مصرف بنزین می شود.
جلال رشیدی کوچی در نشست دیروز مجلس در جریان رسیدگی به سوال از عباس علی آبادی وزیر صنعت، معدن و 
تجارت درباره صنعت خودرو ضمن تبریک میلاد حضرت زهرا )س( و روز مادر به بانوان ایران به ویژه مادران و همسران 
شهدا گفت: اگر از ابتدای مجلس موضوع خودرو را پیگیری کردیم به دنبال ایجاد رضایتمندی برای مردم بودیم تا اتفاق 
خوبی برای آنها بیفتد و همواره منافع ملی را سرلوحه کار خود قرار دادیم.نماینده مردم مرودشت و پاسارگاد و ارسنجان در 
مجلس در ادامه با بیان اینکه قرار نیست در این مسیر مورد افتراء و تهمت قرار بگیریم، عنوان کرد: برخی در فضای مجازی 
و رسانه های خود به ما تهمت زده و ما را مافیای خودرو معرفی کردند که آنها را به خدا واگذار می کنیم؛ چنانچه زندگی ما 
شفاف است و بدخواهان نیز با واکاوی زندگی ما متوجه شده اند هیچ نقطه خاکستری در آن وجود ندارد.وی در ادامه با انتقاد 
از اینکه ما با چه جرأتی مردم را از حقوق اولیه خود محروم کرده ایم، گفت: عشق جوانان سوار شدن یک خودروی باکیفیت و 
خوش قیمت است پس چرا اجازه نمی دهیم این خودروها و همچنین موتورهای مورد علاقه جوانان وارد شود.رشیدی کوچی 
در ادامه با اشاره به سفری که به حاشیه خلیج فارس و دیدار با صیادان داشت، یادآور شد: صیادان به علت یک موتوره بودن 
قایق هایشان عمدتاً با مشکل مواجه هستند در حالی که می توان با واردات موتور مورد نیاز آنها، قایق ها را دوموتوره کرد. این 
نماینده مردم در مجلس یازدهم در ادامه با اشاره به سختی مجوز گرفتن کمباین های کشاورزی عنوان داشت: از سوی دیگر 
پلاک گذاری کامیون های وارداتی نیز از جمله مشکلاتی است که کامیون داران با آن مواجه هستند و همه این مسائل به 
راحتی با تصمیم درست می تواند سطح رضایتمندی را افزایش دهد.به گزارش ایلنا، وی در ادامه با اشاره به گذشت ۱۹ ماه از 
تصویب قانون واردات خودرو گفت: آقای علی آبادی باید به صورت دقیق پاسخ دهد که در این مدت چند خودرو وارد کشور 
شده، چند خودرو پلاک شده و مردم از آن استفاده می کنند، چه تعداد خودرو در حال ترخیص از گمرکات کشور است و چه 
تعدادی نیز ثبت سفارش شده است. نماینده مردم مرودشت و پاسارگاد و ارسنجان در مجلس در ادامه با اشاره به سوال دوم 
خود از وزیر صمت بیان داشت: آیین نامه واردات خودروهای کارکرده سه ماه است که در هیأت دولت تصویب شده  و وزیر 

نیز نگاه مثبت به آن داشته اما هنوز ابلاغ نشده است.

 با چه جرأتی مردم را 
از حقوق اولیه خود محروم کرده ایم؟

رئیس انجمن مس ایران گفت: 
متاسفانه علیرغم اینکه در قانون، 
دولتی  حقــوق  مصــرف  محل 
مشخص شده و دولت اجازه ندارد 
این هزینه را به غیر از موارد مربوط 
به معدن هزینه کند، مبالغ زیادی از 
این پول صرف هزینه معادن نمی 
شود که این برخلاف قانون است.

هرام شکوری، رئیس انجمن مس ایران 
در مورد عدم بازگشــت منابع حاصل از 

دریافت حقوق دولتی از معدنکاران برای تامین زیرساختهای معادن گفت: 
از وقتی تمامی درآمد نفتی، وارد کشور نمی شود و فقط ۵۰ درصد از آن به 
بانک مرکزی برمی گردد، کشورها نفت را ارزانتر می خرند و دولت ایران 
هم، هزینه گزافی هم برای انتقال پول پرداخت می کنند؛ اما از آنجا که با 
هزینه های زیادی کشور را اداره می کنند، برای جبران مجبور هستند مالیاتها 
را سنگین و دست در سایر هزینه ها مثل حقوق دولتی کنند.وی در ادامه 
افزود: متاسفانه علیرغم اینکه در قانون، محل مصرف حقوق دولتی مشخص 
شده و دولت اجازه ندارد این هزینه را به غیر از موارد مربوط به معدن خرج 
کند، مبالغ زیادی از این پول خرج هزینه های جاری کشور شده و صرف 
هزینه معادن نمی شــود و هر روز حقوق دولتی را اضافه می کند که این 
برخلاف قانون است.شکوری در گفتگو با اقتصاد آنلاین گفت: در قانون 
وضع شده، تفکیک حقوق دولتی به نحوی است که ۶۵ درصد برای توسعه 
بخش معدن، ۱۵ درصد برای بودجه اســتان هایی که معدنی است و باید 
خرج رفاه مردمی شود که در کنار این معادن زندگی می کنند و طبق قانون 
باید آنها را به جای معارض به مدافع معدن تبدیل کند،۱۲درصد برای منابع 
طبیعی و برای بازسازی معادن، ۵ درصد برای صندوق بیمه فعالیت های 
معدنی که بتوانند تسهیلات بیشتری را برای فعالین معدنی و صنایع معدنی 

قائل شوند و ۳درصد برای نظام مهندسی 
معدن که بتواند نظارت خوبی روی معادن 
داشته باشد که از معادن و فعالان معدنی 
پولی گرفته نشــود.  رئیس انجمن مس 
در ادامه عنوان کرد: درصد حقوق دولتی 
معــادن را فقط باید در زمان صدور پروانه 
بهره برداری تعیین کرد؛ این در حالی است 
که پیشنهاد ارتقاء نرم افزار به دولت داده 
شده، اما متاسفانه اجرایی نکرده اند.به گفته 
شکوری، قانون معادن به این شکل است 
که هر ۳ سال یکبار باید بازنگری کلی کنند و این تغییر درصد باید بر مبنای 

طرح استخراج جدیدی باشد که توسط بهره بردار ارائه می شود.
این فعال حوزه معدن و صنایع معدنی در ادامه گفت: دولت می بایست برای 
هر معدن، بنا به تغییراتی که در آن ایجاد شده درصد حقوق دولتی تغییر کند؛ 
برای مثال اگر به فرض، عیار معدن بیشتر یا کمتر شده باشد یا از معدن روباز 
به معدن زیرزمینی تغییر یافته باشد، یا نسبت باطله به ماده معدنی تغییر یافته 
باشد، یا محرومیت آن منطقه از بین رفته باشد یا آن منطقه محروم شده 
باشد و یا هر دلیل دیگری که باعث ایجاد تغییر شده باشد، منجر به تغییر در 

حقوق دولتی معادن تعیین شده از سوی دولت می گردد.
وی با ابراز گلایه از عملکرد دستگاههای دولتی  افزود: دولت و همچنین 
وزارت صمت که باید حامی معدن کشور باشد، بدون توجه به این موضوع 
متاسفانه نماینده گرفتن مالیات و پر کردن خزانه دولت شده و هر روز این 

درصد را تغییر می دهند که بر خلاف قانون معادن کشور است.
به گفته شکوری، در سنوات گذشته نه تعداد معادن بیشتری در مدار آمده 
اســت و نه افزایش قیمتی را در محصولات معدنی داشتیم و گاهی حتی 
 کاهش هم داشته ایم؛ ولی هر روز درصد حقوق دولتی را متاسفانه بیشتر 

می کنند واین مسئله هم کمر معادن را خواهد شکست.

عضو کمیســیون عمران گفت: درباره این 
موضوع که قســط 5 میلیــون تومانی وام 
نهضت ملی مســکن برای برخی از اقشار 
قابل پرداخت نیست، هیچ حرفی وجود ندارد 
و باید درباره این اقشار فکر دیگری کرد. اما 
باید توجه داشت که این اقساط را از ۱۰ تا 
۱۲ میلیون تومان به 5 میلیون تومان کاهش 

دادیم.
مدیرعامل صندوق ملی مسکن اعلام کرده است که 
با پیگیری ها برای کاهش نرخ سود تسهیلات مسکن، 

اقساط وام نهضت ملی مسکن به ۵ میلیون تومان رسیده  است و قرار بر این شده که 
اقساط وام نهضت ملی مسکن پلکانی شود  و بر این اساس در دو سال ابتدایی بازپرداخت، 
اقساط حداکثر ماهانه ۵ میلیون تومان است تا در توان متقاضیان نهضت ملی مسکن 
باشد. در حالی که قسط ۵ میلیون تومانی از نظر مسئولان و تصمیم گیران در دولت، در 
وسع و توان پرداخت متقاضیان خانه های نهضت ملی مسکن است اما عمده متقاضیان 
این واحدها کارگران با حقوق پایه و دریافتی ۷ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان هستند و اساسا 
از ابتدا قرار رییس جمهوری با مردم در زمان انتخابات این بود که این خانه های یارانه ای 
بین دهک های کم درآمدی توزیع شود. حال سوال این است که کدام کارگر که تحت 
پوشش نهادهای حمایتی هم قرار ندارد، توان پرداخت قسط ۵ میلیون تومانی که از قضا 

به صورت پلکانی با نرخ تورم هم افزایش می کند را خواهد داشت.   
مجتبی یوسفی، عضو هیات رئیسه مجلس و عضو کمیسیون عمران در گفت وگو با ایلنا 
درباره قسط ۵ میلیون تومانی و پیگیری ها برای کاهش نرخ سود ۱۸ درصدی تسهیلات 
نهضت ملی مســکن اظهار داشت: درباره این موضوع که قسط ۵ میلیون تومانی وام 
نهضت ملی مسکن برای برخی از اقشار قابل پرداخت نیست، هیچ حرفی وجود ندارد و 
باید درباره این اقشار فکر دیگری کرد. اما باید توجه داشت که این اقساط را از ۱۰ تا ۱۲ 

میلیون تومان به ۵ میلیون تومان کاهش دادیم.
وی ادامه داد: در بحث تسهیلات مسکن با دو مشکل مواجه بودیم اول اینکه، تسهیلات 

مســکن به سختی پرداخت می شد و مشکل دوم این 
بود که اقساط همین تسهیلاتی که به سختی به مردم 
پرداخت می شد بالی ۱۰ و ۱۲ میلیون تومان بود. به دلیل 
تورم و برای اینکه ارقام وام در خانه دار شدن مردم اثرگذار 

باشد، اقساط افزایش پیدا کرد.
عضو کمیسیون عمران مجلس گفت: باید توجه داشت 
کــه رقم وام هم افزایش پیدا کــرده و در حالی که در 
کمتر از ۱۰ میلیون تومان مردم با ۱۰۰ میلیون تومان 
صاحبخانه می شــدند امروز رقم وام خرید مسکن به 
۵۰۰ میلیون تومان رسیده است و با ۱۰۰ میلیون تومان 
هیچ اقدامی در بازار مسکن نمی توان انجام داد. قسط این رقم وام با هر دوره بازپرداخت به 

بیش از ۱۰ میلیون تومان می رسد اما آن را به ۵ میلیون تومان کاهش دادیم.
یوســفی افزود: تاکید می کنم که پرداخت همین عدد ۵ میلیون تومان قســط برای 
بسیار از اقشــار در کشور مشکل است اما نسبت به وام ۱۰ میلیون تومانی، عدد قابل 
قبول تری است. قرار بر این بود که قسط وام ۱۰ میلیون تومان باشد که ما به این رقم 
اعتراض کردیم چراکه نه تنها قشر ضعیف بلکه قشر متوسط هم امکان پرداخت آن را 
نداشتند. سرپرست خانور باید حداقل ۲۰ میلیون تومان درآمد داشته باشند که بتوانند قسط 
۱۰میلیون تومانی را بپردازد و این اقدام اساسا میسر نبود.وی ادامه داد: البته برای خانوار 
تحت پوشش نهادهای حمایتی این رقم قسط باید کاهش پیدا کند فکر دیگری برای آنها 
داشته باشیم. عضو هیات رئیسه مجلس در پاسخ به این سوال که چرا سود ۱۸ درصدی 
برای این وام نهضت ملی مســکن در نظر گرفته شده و سود کاهش پیدا نکرد، اظهار 
داشت: در این باره با دو موضوع مواجه هستیم، در ماده ۴ قانون جهش تولید مسکن آمده 
است که از طریق جمع آوری منابع در صندوق ملی مسکن، نرخ سود وام کاهش پیدا 
کند و همچنان کاهش نرخ سود را پیگیری می کنیم. اما در این شرایط و در واقعیت کشور 
اگر نرخ سود را از این عدد کاهش دهیم میزان پرداخت تسهیلات کاهش پیدا می کند و 
متقاضی کمتری به وام دسترسی پیدا می کنند. مجلس هم با کاهش نرخ سود وام نهضت 

ملی مسکن موافق است اما به شرطی که وام به متقاضیان برسد.

دولت به اجرای قانون حقوق دولتی معادن پشت پا زد عضو کمیسیون عمران:

وزارت صمت مامور وصول درآمد برای خزانه شده است! قسط ۵ میلیونی نهضت ملی مسکن با درآمد 7 میلیون تومانی متقاضی


